
 

 ۶۱ درصد فارغ التحصیلان
 مازندران بیکارند!

استاندار مازندران میزان بیکاری فارغ التحصیلان مازندران 
را ۶۱ درصد اعلام کرد و گفت: اینکه نرخ بیکاری از متوسط 

کشوری بیشتر باشد دغدغه جدی خانواده های مازندران است.
محمود حسینی پور دیروز در جلسه کارگروه اقتصادی، 
اشتغال و سرمایه گذاری با اشاره به اینکه مازندران تشنه نگاه 
راهبردی است، افزود: در بسیاری از عرصه ها نگاه راهبردی 
نداریم. لازم است مدیران خود و یا افرادی را که برنامه راهبردی 
دارند وارد مجموعه کاری کنند. استاندار مازندران بر ضرورت 
پیاده سازی زنجیره تامین و ارزش در بخش اقتصادی استان 
تاکید کرد و ادامه داد: متولیان اجرایی استان باید متوجه 

ظرفیت های استان باشند و این موضوع توسعه به همراه دارد.
این مسئول، استفاده از ظرفیت نخبگان و فارغ التحصیلان 
دانشگاهی را در زنجیره های تامین و ارزش الزامی دانست و 
گفت: باید طرح عملیاتی زنجیره تامین و ارزش در مازندران 
تدوین شود تا راهبرد اقتصادی و اشتغال استان در ۱۵ سال 
آینده مشخص شود. حسینی پور، استفاده از کریدور شمال-

جنوب را یک ظرفیت برای مازندران دانست و افزود: اگر بتوانیم 
طرح راهبردی آماده کنیم بودجه برای این بخش هم  از سوی 
دولت مصوب خواهد شد. استاندار مازندران با اعلام اینکه اگر 
»طرح تمام« از جانب خانه صنعت و معدن باشد مورد حمایت 
قرار می گیرد، اظهار کرد: لازم است تمام جوانب طرح تمام مورد 
بررسی قرار گیرد. وی با بیان اینکه در دو سال اخیر اقدامات 
خوبی برای توسعه اقتصادی در مازندران انجام شد، گفت: منطقه 
آزاد مازندران منحصربفرد است. اگر مدیریت استان جانمایی 
معنوی را برای این حوزه ایجاد کند شاهد تاثیر و تحول شگرفی 
برای استان هستیم. حسینی پور با تاکید بر احساس مسئولیت 
مدیران مازندران در اجرای کار، افزود: در مازندران زیر ساخت ها 
مشکل دارد. سازمان بنادر باید ۲۴ ساعته پای کار باشد. نباید 
کالاهای استان مازندران از بنادر گیلان هدایت شود. استاندار 
مازندران اضافه کرد: سازمان بنادر مازندران موظف است تمام 

حمل و نقل های مورد نیاز خود برای حمل کالا هماهنگ کند.
این مسئول با اعلام اینکه میزان بیکاری فارغ التحصیلان 
مازندران نسبت به بیکاری کشور ۲۰ درصد بیشتر است، گفت: 
اینکه برای بیکاران تحصیل کرده چه کاری انجام دهیم موضوعی 

است که باید کارگروه تشکیل شود.

 تاکنون جلوی اعتراضات
  کشاورزان  را گرفته ایم 

در چند ماه اخیر در هر نقطه از گیلان موضوع کم آبی یا بی 
آبی و یا عدم مدیریت صحیح منابع آبی موجود در استان مطرح 
شده، یک طرف ماجرا به آب منطقه ای گیلان ختم می شود؛ اما 
ظاهرا این کل ماجرا نیست یعنی آب منطقه ای فقط در عدم 
توزیع مناسب منابع آبی نیست که بی تدبیری هایش علاوه بر 
تحمیل هزینه بر مردم، موجب ایجاد نارضایتی هایی شده، بلکه 
این سازمان با اجرای طرحی جنجالی که خود آن را عمل به 
قانون می خواند، موجبات نارضایتی عمیق و گسترده کشاورزان 
و شالیکاران استان را هم فراهم آورده است.  به گزارش ایلنا، 
در یک قلم از این بی تدبیری ها به عرض یک و نیم کیلومتر در 
طرفین رودخانه سفیدرود به اسم عمل به قانون از کشاورزان 
شالیکار خلع مالکیت صورت گرفته و در واقع حق مالکیتی که 
چند دهه شالیکاران از آن برخوردار بوده اند، از آنها ستانده شده 
است. اما از آنجا که شالیکاران استان در حاشیه سفیدرود مصرند 
به شیوه های منطقی حق مالکیت خود را باز ستانند، در تماس با 
ایلنا از این رسانه خواسته اند تا پیگیر حقوق و مطالبه شان از آب 
منطقه ای گیلان باشد تا قبل از آنکه دیر شود، مسئولان ذیربط 
در استان و خارج استان صدای کشاورزان را بشنوند. یحیی 
عزیزی در گفت وگو با ایلنا، گفت: آب منطقه ای گیلان در پاسخ 
خود به ایلنا اعلام کرده قانون بستر رودخانه و انهار برای سال 
۱۳۴۷ بوده و بعد از انقلاب هم در سال ۱۳۶۱ با قوانین شرعی 
و مسائل روز این حریم رودخانه و بستر در اختیار حکومت 
قرار گرفته و آب منطقه ای نیز نماینده دولت است. کارشناس 
کشاورزی گیلان اضافه کرد: در حال حاضر سعی می کنیم از 
مسیر پیگیری حقوقی این موضوع را حل کنیم و شرکت آب 
منطقه ای باید قدردان ما باشد که تاکنون جلوی اعتراضات مردم 
را گرفته ایم و گفته ایم فعلا از طریق نماینده مردم در مجلس، 
رسانه ها و قانون داریم این مشکل را پیگیری می کنم. عزیزی 
گفت: خواسته مردم این است که خود وزیر نیرو و مدیرعامل 
شرکت توسعه منابع آب ایران به این قضیه ورود جدی داشته 
باشند و اگر مردم احساس نیاز کنند، قطعا با رئیس جمهور وارد 

مکاتبه می شوند.

مخابرات فومن
وضعیت نامساعد خدمات رسانی مخابرات فومن نسبت 
به روستاها صدای مردم را درآورده است. با دزدی کابل های 
تلفن و قطع تلفن های خانگی روستای سیاه اسطلخ لولمان 
مشکلات زیادی را برای اهالی این روستا ایجاد کرده است 
از ریاست محترم اداره مخابرات درخواست داریم که هرچه 
سریع تر مشکلات را برطرف نماید. با  گذشت چندین ماهه 
از قطع تلفن های خانگی هنوز مشکلات مربوطه رفع نشده 

است!
جمعی از اهالی روستا

موتور
 با اینکه مامورین راهنمایی و رانندگی نیروی انتظامی 
نسبت به برخی مقررات سختگیری می کنند، باز هم شاهد 
تردد موتورسیکلت ها در پیاده رو ها و تک چرخ زدن و عبور 
از چراغ قرمز هستیم. این گونه رانندگان باعث می شوند که 
دید مردم به تمامی رانندگان موتورسیکلت ها یکسان باشد. 
از راهنمایی و رانندگی نیروی انتظامی تقاضا داریم که با این 

قبیل موتورسواران برخورد جدی شود. 
حبیب زاده از تهران 

آرمان ملی: زلزله؛ موضوعی که هم مردم و هم مسئولان 
چند روز پس از وقوع، آن را فراموش می کنند و همه چیز را 
به دست تقدیر و قضا و قدر می سپارند با این امید که تا زنده 
هستند، منطقه ای که آن ها زندگی می کنند گرفتار خشم 
طبیعت نشود مگر اینکه خود در میانه این خشم و انباشت 
انرژی گرفتار شوند؛ دیروز تن و جان مردم شهر مقدس مشهد 
لرزید چراکه ثانیه هایی پیش تر زمین با یک ریشتر نسبتا زیاد 
زیر پای افغانستان )همسایه شرقی کشور و هم مرز خراسان( 
ترک خورده و آوار جای خانه های نه چندان قرص و محکم 
کشوری را گرفته بود که حالا حکمرانی اش در دست طالبان 
است؛ ساعت ۱۰و ۱۱دقیقه و ۲ ثانیه با زلزله ای به بزرگای 
۶.۳ ریشتر و البته این اولین لرزه بزرگ از چهار لرزه ای بود که 

کشور دوست و همسایه را لرزاند. 
از کشور خود اگر بخواهیم شروع کنیم، آخرین اخبار بر این 
اساس بودند که مشهد شش بار لرزیده، مردم در خیابان ها 
تجمع کرده اند، مدارس تعطیل شده و دانش آموزان به 
خانه هایشان فرستاده شده اند و فرودگاه شهید هاشمی نژاد 
مشهد هم به حالت عملیاتی درآمد و البته امدادگران 
استان و استان های مرزی هم به حالت آماده باش درآمدند 
و گزارش های اولیه از این حکایت می کرد که مشهد و 
شهرهای اطراف آن خسارت جانی و مالی ندیده اند و مدیرکل 
فرودگاه های استان خراسان رضوی با تاکید بر مطلب فوق 
افزود: زلزله نسبتاً شدید دقایقی پیش، به تاسیسات زیربنایی 
و سطوح پروازی فرودگاه بین المللی شهید هاشمی نژاد 

مشهدمقدس هیچ خسارتی وارد نکرده است. 

   زلزله افغانستان تا یک ماه آینده ادامه دارد
اما به سراغ مرکز اصلی زلزله می رویم؛ کشور افغانستان که 
این روزها بحث حضور بیش از حد اتباع و مهاجرانشان نقل 
محافل رسانه ای و بحث های کارشناسی شده تا ایرانی های 

مقیم کشور هم توجه شان بیش از پیش به این حضور 
پرجمعیت جلب شود. به هر جهت زلزله ای که می تواند 
زمینه حضور بیش از پیش این مهاجران در ایران را هم فراهم 
کند البته نه در مشهد، در شهرهایی که هنوز زلزله نیامده و 
شاید در نوبت زمین لرزه های بعدی قرار داشته باشند.  اما 
نظرات کارشناسی در خصوص زلزله دیروز افغانستان هم 
لابه لای اخبار سیاسی در مواردی به چشم خورد. یکی از 
آن ها نظر مهدی زارع، استاد پژوهشگاه زلزله بود که با اشاره 
به پس لرزه های زلزله افغانستان به خبرآنلاین گفت: »کانون 
زمین لرزه ها بین ۸ تا ۱۵ کیلومتر بوده، همچنین میزان آزادی 
انرژی و گسیختگی گسل ها موجب رخداد پس لرزه ها حداقل 

در چند هفته آینده و حتی چند ماه آینده خواهد شد.«
برای اطلاع بیشتر از کم و کیف زلزله افغانستان نگاهی با 
جزئیات بیشتر به صحبت های زارع می اندازیم. او روز گذشته 
به خبرآنلاین، گفته: »حوالی ساعت ۱۰ و ۱۱ دقیقه صبح به 
وقت ایران، زمین لرزه ای با بزرگای ۶.۲ در افغانستان اتفاق 
افتاد، هشت دقیقه بعد یک زلزله با بزرگای ۵.۴ در همان 
منطقه رخ داد که پس لرزه زلزله اول بود، حدود نیم ساعت 
بعد یعنی ساعت ۱۰ و۴۰ دقیقه زمین لرزه ای با بزرگای ۶.۴ 
رخ داد، و سپس نیم ساعت بعد ساعت ۱۱ و ۱۰ دقیقه زمین 
لرزه ای با بزرگای ۵.۹ اتفاق افتاد، این چهار لرزه که در فاصله 
یک ساعت پیاپی رخداده است در ۱۸ کیلومتری هرات و در 

منطقه ای است که حدود ۲۲۰ هزار نفر جمعیت دارد.«
این کارشناس درباره فاصله کانون زلزله با ایران هم توضیح 
داده که »کانون زلزله ها حدود ۱۸۰ کیلومتر با مشهد و 
حدود ۸۰ کیلومتر با پهنه فریمان و سفید سنگ در استان 
خراسان رضوی فاصله داشت.« این زلزله شناس با اشاره به 
خسارت های احتمالی زلزله، گفته: »ساختمان های بلند 
در مشهد با این چهار لرزه به شدت لرزیده اند که طبیعی 
است، البته انتظار خسارت محدود در ناحیه تربت جام وجود 

دارد، اما خسارت های جدی و بزرگ مربوط به پهنه هرات و 
شهرهای پیرامون آن می شود.« او همچنین توضیح داده که 
»براساس گزارش های دریافت شده شبکه لرزه نگاری باند پهن 
پژوهشگاه بین المللی زلزله ۵ دقیقه بعد از رخداد زمین لرزه 

اول این زلزله را ثبت کرد.«

   زیرساخت ها ضعیف است 
اما تیرماه سال ۱۴۰۱ هم در افغانستان زلزله آمده بود 
و همان موقع کارشناسان به بررسی علت علمی زلزله در 
افغانستان پرداخته و گفته بودند وقوع زمین لرزه  در استان های 
کوهستانی خوست اتفاق غیر معمولی نیست و علاوه بر این، 
پوسته زمین به ویژه در افغانستان جنب  و جوش بیشتری 
دارد. رویدادهایی که می توانند باعث ایجاد ویرانی های عظیم 
در مکان هایی مانند افغانستان شوند، جایی که زیرساخت ها 
ضعیف است و مردم در روستاهای کوهستانی دور افتاده 
زندگی می کنند که دسترسی امدادگران به آن ها دشوار است. 
تصاویر منتشر شده دیروز از خیابان های سطح شهر 
مشهد از ازدحام مردم در خیابان های اصلی شهر خبر می داد. 
همچنین تصویر منتشر شده از پناه بردن بسیاری از مردم به 

حرم مطهر امام رضا)ع( گزارش می دادند. 
سوالی که باید در اینجا مطرح کرد این است که تدابیر 
مسئولان برای زلزله چیست؟ می گویند اگر تهران زلزله بیاید 
با بحران ملی مواجه می شویم و تلفات میلیونی می دهیم. به 
نظر اگر مشهد زلزله بیاید از آنجا که شهری بسیار حساس با 

موقعیت استراتژیک است کم از تهران نداشته باشد. 
آیا مسئولان لابه لای دعواهای سیاسی خود به وقایع 
طبیعی هم نظر دارند؟ با آنچه از سیل و زلزله های قبلی و 
مصیبت هایی که در اثر بارش زیاد برف و زمستان سخت و 
تابستان گرم و کم آبی و... دیده اند نمی توانند امیدی به این 

قضیه داشته باشند.... 
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استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

کشور طالب ها، مشهد    را  لرزاندکشور طالب ها، مشهد    را  لرزاند

اردوهای مختلط را 
برمی گردانیم!

معاون فرهنگی و اجتماعی وزیر علوم از 
نامه نگاری برای برگزاری اردوهای مختلط 
علمی در دانشگاه ها و موسسات علمی خبر داد و 
گفت: امیدوارم شوراهای بالادستی در این زمینه 
موافقت کنند تا دانشجویان با نظارت اساتید و 
کارشناسان فرهنگی از این امکان استفاده کنند.  
عبدالحسین کلانتری در گفت وگو با ایسنا ضمن 
بیان این مطلب، بر ضرورت افزایش امید و نشاط 
در جامعه دانشجویی تاکید کرد و گفت: زیست 
دانشگاهیان و بویژه دانشجویان یک زیست 
فرهنگی اجتماعی است و دانشگاهیان در این فضا 
به پژوهش و آموزش می  پردازند. لذا نبود سلامت 
محیط فرهنگی-اجتماعی یک مسئله حاشیه ای 
نیست و مستقیم و غیرمستقیم، و کوتاه مدت و 
بلندمدت بر کل فرایندهای آموزشی و پژوهشی 

نیز تاثیر منفی می گذارد.

 انفصال سازمان سنجش 
از وزارت علوم غیرقانونی است

ایلنا نوشت: ذبیح الله اعظمی، نماینده جیرفت 
و عنبرآباد در مورد تشکیل سازمان ملی سنجش 
و ارزشیابی نظام آموزش کشور زیر نظر رئیس 
جمهور که به انفصال این سازمان از وزارت علوم 
منجر می شود، توضیح داد: نمی توان یک نهاد 
مهم آموزشی و نظارتی که در بسیاری از موارد 
در توسعه علمی و فرهنگی کشور نقش موثری 
دارد، از بدنه وزارت علوم جدا شود و زیر نظر 
ریاست جمهوری برود. نماینده مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: با این اقدام عملا نظارت 
مجلس نزدیک به صفر می رسد. در شرایط قبلی، 
ما به واسطه اختیارات قانونی که داریم، به راحتی 
می توانستیم از وزرا پاسخ بخواهیم و پیگیر مسائل 
مختلف شویم، اما وقتی سازمان سنجش زیر نظر 
ریاست جمهوری باشد، عملا دیگر چنین کاری 
ممکن نیست. اعظمی افزود: از نظر نمایندگان 
مجلس کاری که از سمت شورای عالی انقلاب 
فرهنگی انجام شده، غیرقانونی است، ولی ما یک 
الحاقیه ای در برنامه هفتم توسعه داشتیم؛ در آن 
الحاقیه گفته شده که سازمان سنجش آموزش 
کشور برای همیشه زیر نظر وزارت علوم باقی 
بماند. معاون آموزشی و پژوهشی اسبق دانشگاه 
جیرفت تصریح کرد: البته هنوز برنامه هفتم 
توسعه در دست بررسی است و در صورتی که 
مصوب شود و اگر نمایندگان مجلس، بخصوص 
اعضای کمیسیون آموزش که با این موضوعات 
همراه هستند دنبال موضوع را بگیرند، دیگر دولت 
اجازه ندارد ناظر سازمان سنجش شود و مجددا 

این سازمان به وزارت علوم باز می گردد.

 یک ماه گذشت
 و هنوز معلم نداریم!

نماینده مردم خرم آباد همچنین در تذکر 
شفاهی به وزیر آموزش و پرورش، با اشاره به 
مشکلات ساماندهی نیروی انسانی، گفت: با 
وجود گذشت یک ماه از سال تحصیلی، برخی 
مدارس هنوز معلم ندارند که این مسئله منجر به 
افت تحصیلی و سایر مشکلات می شود. نماینده  
خرم آباد با انتقاد از عدم ساماندهی نیروی انسانی 
در آموزش و پرورش گفت: با وجود گذشت یک 
ماه از آغاز سال تحصیلی، هنوز برخی مدارس 
معلم ندارند. ابراهیم آقامحمدی در پایان جلسه 
علنی دیروز مجلس در تذکر شفاهی به هیات 
رئیسه مجلس، با انتقاد از بی توجهی نسبت 
به سوالات نمایندگان از مسئولان اجرایی، 
گفت: سوالات ما بعد از سه یا چهارماه از طرح 
در کمیسیون، به هیات رئیسه می آید و معلوم 
نیست که در آنجا چه سرنوشتی پیدا می کند. 
وی ادامه داد: هیات رئیسه سوگند یاد کرده که 
آیین نامه مجلس را رعایت کند، لذا تقاضا داریم 
به این مسئله توجه شود. نماینده مردم خرم آباد 
همچنین در تذکر شفاهی به وزیر آموزش و 
پرورش، از بی اعتنایی به مصوبه مجلس در برخی 
استان ها برای به کارگیری نیروهای شرکتی و 
مربیان پیش دبستانی انتقاد کرد و نیز با اشاره 
به مشکلات ساماندهی نیروی انسانی، گفت: با 
وجود گذشت یک ماه از سال تحصیلی، برخی 
مدارس هنوز معلم ندارند که این مسئله منجر به 

افت تحصیلی و سایر مشکلات می شود.

 توزیع شیر خشک  
با کد ملی و تاریخ تولد بچه

معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی 
زاهدان از الزامی شدن ارائه کدملی و تاریخ تولد 
فرزند شیرخوار جهت دریافت شیر خشک ، خبر 
داد. معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی 
زاهدان گفت: از تاریخ ۲۰ مهرماه ارائه کدملی 
و تاریخ تولد فرزند شیرخوار به داروخانه جهت 
دریافت شیرخشک الزامی است.  به گزارش 
ایسنا، مصطفی صالحی زاده افزود: به منظور 
مدیریت توزیع شیر خشک و همچنین اطمینان 
از دسترسی مصرف کنندگان، عرضه شیرخشک 
معمولی در داروخانه ها فقط با ارائه کد ملی و 
تاریخ تولد و بر اساس اطلاعات شناسنامه ای 
کودک، انجام خواهد شد.  معاون غذا و دارو 
دانشگاه علوم پزشکی زاهدان ادامه داد: از هم 
استانی های عزیز درخواست می شود در زمان 
مراجعه به داروخانه، اطلاعات مربوط به کد ملی 
و تاریخ تولد کودک را به مسئول فنی داروخانه 
ارائه دهند تا پس از ثبت اطلاعات در سامانه 
الکترونیکی مربوطه، شیر خشک در اختیار 

آن ها قرار گیرد.

بر اساس آمار  بر اساس آمار  ۶۱۶۱ درصد پذیرفته شدگان کنکور زنان هستند و به نظر، تحصیل تنها امکان موجود برای غلبه بر نابرابری های جنسیتی آنهاست درصد پذیرفته شدگان کنکور زنان هستند و به نظر، تحصیل تنها امکان موجود برای غلبه بر نابرابری های جنسیتی آنهاست

زنانی که  قرار بود  خانه داری کنند!

 »آرمان ملی«روز گذشته  مشهد شش بار لرزید این اتفاق 
در نتیجه وقوع زمین لرزه ای شدید به بزرگی ۶.3   ریشتر در غرب افغانستان بود  

درکنکور امسال اعلام شد حدود ۶۱ درصد 
پذیرفته شدگان زن و حدود ۳۹ درصد مرد 
هستند. با این وجود این سوالات بعد از بیش از 
دو دهه همچنان پابرجا هستند؛ چرا از افزایش 
حضور زنان در دانشگاه ها استقبال نمی شود؟ 
چرا زنان بیشتر مشتاق حضور در دانشگاه ها 
هستند؟ و... به این پرسش ها و پرسش های 
بیشتر، سیمین کاظمی، پزشک و جامعه شناس 
پاسخ داده است. او معتقد است »بر اساس 
یک تفکر سنتی و کلیشه ای مهارت ها و 
توانمندی های زنان انکار می شود« ضمن اینکه 
»در واقع تحصیلات دانشگاهی و دانشگاه جایی 
است که زنان می توانند توانمندی های شان را 
نشان دهند.«  کاظمی به خبرآنلاین گفته: در 
ایران به علت نابرابری جنسیتی که در ساختار 
اقتصادی اجتماعی سیاسی و فرهنگی تنیده 
شده، امکان مشارکت اجتماعی و نیز ترقی و 
پیشرفت برای زنان محدود است و تحصیلات 
تنها مسیر تحرک اجتماعی صعودی است که 
برای زنان باز است. در واقع زنان از این تنها 
امکان موجود استفاده می کنند که بتوانند 
از سنگینی نابرابری های مبتنی بر جنسیت 
بکاهند. تحصیلات دانشگاهی یکی از مبادی 
اصلی ورود به حوزه اشتغال برای زنان است 
و برای همین زنان در کنکور انگیزه بیشتری 

نسبت به مردان دارند. 
از این کارشناس پرسیده شده که به نظر 
می رسد پسران در سال های اخیر اقبال شان 
را به دانشگاه و تحصیلات دانشگاهی از دست 
داده اند، چه دلایلی منجر به این موضوع شده 

است؟
به اعتقاد او »اولا بر اساس تقسیم کار 
مبتنی بر جنسیت، همچنان مردان بیشتر 
از زنان با فشار نقش نان آور شدن و استقلال 
اقتصادی مواجه هستند و برای همین ترجیح 
می دهند زودتر وارد بازار کار شوند. ثانیاً بازار 
کار به گونه ای سازمان یافته که فرصت های 
اشتغال بدون تحصیلات دانشگاهی بیشتر 
می تواند نصیب مردان شود. علاوه بر اینها 
سربازی اجباری هم به عنوان مانع پیش روی 

تحصیل مردان عمل می کند. مجموع این 
سه عامل به کاهش شوق پسران به تحصیل 
در دانشگاه منجر می شود.  اما سال ۸۶ رئیس 
وقت سازمان سنجش آموزش کشور اعمال 
پذیرش جنسیتی در نتایج کنکور را تأیید کرد 
و در پاسخ به شائبه های مطرح شده گفت: 
»نوع پذیرش جنسیتی که در کنکور سراسری 
اعمال می شود موجب پذیرش داوطلبان پسر یا 
دختر با تفاوت علمی بالا نخواهد شد و این نوع 
پذیرش به هیچ عنوان تبعیض تلقی نمی شود.« 
هنوز مشخص نیست که در کنکور سال های 
بعد و خصوصا امسال هم چنین اتفاقی رخ داده 
یا نه، از کاظمی پرسیده شده که با توجه به این 
سابقه آیا پذیرش جنسیتی تبعیض محسوب 

نمی شود؟
بندی  »سهمیه  پزشک،  این  گفته  به 
جنسیتی در کنکور سراسری دقیقا یکی از 
مصداق های تبعیض علیه زنان است. در واقع 
به طور رسمی، تلاش زنان برای قبولی در 
کنکور نادیده گرفته می شود و به خصوص در 
رشته های پر طرفدار مثل پزشکی این تبعیض 
علیه زنان اعمال می شود. اینکه در رشته ای 
زنان تا حد پنجاه درصد پذیرش شوند و بقیه 
پذیرش به مردان اختصاص داده شود که با نمره 
کمتر وارد دانشگاه شوند، دقیقا تبعیض مبتنی 
بر جنسیت است که توسط سازمان سنجش 
اعمال می شود.« به اعتقاد این کارشناس، بازار 
کار ایران، فضایی به شدت جنسیت زده دارد و 
پذیرای زنان تحصیلکرده نیست. به چند دلیل 
ورود زنان به حوزه اشتغال کند شده است و نرخ 
بیکاری زنان بسیار بالاتر از مردان است. اولاً 
به طور رسمی اصرار بر تقسیم کار جنسیتی 
وجود دارد و اشتغال به عنوان حقی مردانه 
معرفی می شود و زنان به خانه نشینی و ایفای 
نقش مادری و همسری تشویق می شوند. ثانیاً 
بازار کار و فضای اشتغال به شدت جنسیت زده 
است و با این فرض که بین مرد و زن متقاضی 
یک شغل، اولویت با مرد است، چون نان آور 
است، از استخدام زنان خودداری می شود. 
بعد بر اساس یک تفکر سنتی و کلیشه ای 

مهارت ها و توانمندی های زنان انکار می شود 
و زنان کمتر از مردان واجد صلاحیت برای 
احراز یک شغل تشخیص داده می شوند. با این 
اوصاف می بینیم که نرخ مشارکت اقتصادی 
زنان حدود ۱۳ درصد است و با تفکرات زن 
ستیزانه پتانسیل بزرگ زنان تحصیلکرده و این 
نیروی کار آماده نادیده گرفته می شود. با چنین 
وضعیتی مشخص است که زنان ممکن است 

سرخورده و ناامید شوند. 
وظیفه دولت ها برای حفظ این اشتیاق زنان 
برای ادامه تحصیل چگونه تعریف می شود؟ 
کاظمی می گوید: لازم است نگاه جنسیت زده 
به حوزه تحصیل و اشتغال کنار گذاشته شود. 
این حق انسانی زنان است که بتوانند تحصیل 
کنند و شغلی داشته باشند. تقسیم کار مبتنی 
بر جنسیت لازم است برچیده شود. چنین 
شکلی از تقسیم کار با جامعه امروزی مناسبت 
و همخوانی ندارد و به تضییع حقوق زنان 
منجر می شود، بنابراین باید کنار گذاشته 
شود. حاکمیت لازم است از این اشتیاق زنان 
به تحصیل استقبال کند، به حذف تبعیض 
جنسیتی در حوزه اشتغال کمک کند و زمینه 
را برای استفاده از پتانسیل و توانمندی زنان 
فراهم نماید.  با این حال، نگاه های منفی به 
حضور بیشتر زنان در دانشگاه ها را چطور باید 
مجاب کرد؟ نگاه منفی به حضور بیشتر زنان 
در دانشگاه ها از ناحیه کسانی است که تبعیض 
علیه زنان را جایز می دانند و با هر پیشرفت 
زنان احساس خطر می کنند . این ناراضیان 
از حضور زنان در دانشگاه ها لازم است توجه 
داشته باشند که کنکور رقابتی است که بر دو 
فرض استوار است، اول، افراد بر حسب اختیار 
در آن شرکت می کنند و دوم، بر اساس میزان 
تلاش شان موفق می شوند. نه جلوی مردان 
گرفته شده که ثبت نام کنند و نه گفته شده 
درس نخوانند، به زنان هم نه تنها امتیازی داده 
نشده که سهمیه بندی جنسیتی هم به زیان 

آنها اعمال شده است. 
موفقیت زنان و حضور آنها در جامعه 
و بازارکار از شاخص های توسعه محسوب 

می شود، به نظر شما چنین نگاهی در جامعه 
ما چقدر مورد تایید است و چه از سوی 
دولت مردان و چه عموم مردم حمایت ها و 
توجه به این مساله چقدر عینی و جدی است؟

کاظمی توضیح می دهد: تحصیل و اشتغال از 
جمله حقوق زنان است و برای احقاق یا اعطای 
چنین حقوقی نیازی به توصیه آژانس های 
بین المللی توسعه نیست. یعنی لازم نیست 
برای اینکه زنان از حق مسلم تحصیل و اشتغال 
برخوردار شوند به محاسبه سود و زیان و فکت 
و نقل قول از اینجا و آنجا متوسل شویم. حقوق 
انسانی زنان مقدم بر توسعه است. در پاسخ به 
سوال شما باید بگویم که به لحاظ نظری این 
نگاه یعنی مجال دادن به زنان برای توسعه 
اقتصادی به ادبیات بخشی از سیاستمداران 
وارد شده است ولی در عمل اتفاق خاصی 
نیفتاده است، چون در ایران آنچه برای زنان به 
طور رسمی تجویز می شود، در خانه نشستن 
و خانه داری است و نه حضور در جامعه و 

مشارکت اقتصادی. 
کلیشه های جنسیتی در کنکور چه 

مصادیقی دارد؟
 به اعتقاد این جامعه شناس، با وجود 
اینکه زنان اکثریت صندلی های دانشگاه را به 
دست آورده اند، اما در رشته ریاضی فیزیک 
همچنان اکثریت داوطلبان مردان هستند. این 
بی علاقگی و شاید ترس زنان از ریاضی ضعفی 
است که زنان هنوز بر آن غلبه نکرده اند و در واقع 
محصول جامعه پذیری آنها در خانواده و مدرسه 
و... است. کلیشه های جنسیتی مبنی بر ناتوانی 
زنان در ریاضیات و نیز کمتر بودن فرصت های 
شغلی مرتبط با رشته های ریاضی برای زنان، 
موجب شده زنان کمتر از مردان به سمت این 
رشته بروند. هر چند موفق ترین ریاضیدان 
زن جهان، زنده یاد مریم میرزاخانی از ایران 
برخاست و نبوغ ریاضی خود و توانایی زنان را به 
جهان ثابت کرد، اما دختران همچنان کمتر از 
پسران به سمت ریاضی می روند که این وضعی 
ناامیدکننده است و لازم است مورد توجه جامعه 

از خانواده تا مدرسه و رسانه ها قرار گیرد. 

   این تصویر مربوط 
  به خرابی ناشی از زلزله 
 در افغانستان است


